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Zápis ze zasedání Rady Justiční akademie  

ze dne 12. 4. 2024 

 
 
V úvodním slovu předseda Rady JUDr. R. Fiala uvítal přítomné členy Rady Justiční akademie, jakož i 

ředitelku Justiční akademie Mgr. Ludmilu Vodákovou jako hosta a konstatoval, že Rada je v souladu 

s platným Statutem Justiční akademie způsobilá jednat a usnášet se (přijímat rozhodnutí). 

 

 

Účast: podle prezenční listiny 
 
 
Program: 
 
 

I. Projednání a schválení „Výroční zprávy Justiční akademie za rok 2023“ 

II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných Radou 

III. Různé 

 

 

I.  Projednání a schválení „Výroční zprávy Justiční akademie za rok 2023“ 

 

Ředitelkou Justiční akademie předložená „Výroční zpráva za rok 2023“ v úvodní části analyzuje dopady 

různých změn na Justiční akademii, které se promítly do její každodenní práce. Za zmínku stojí např. 

zavedení odborných zkoušek znalců, tlumočníků a překladatelů, kde Justiční akademie zajišťuje pro 

Ministerstvo spravedlnosti ČR obecnou část vstupní zkoušky. V souvislosti s novelou zákona č. 6/2002 

Sb. je nutné zmínit vzdělávání v oblasti manažerských dovedností pro předsedy a místopředsedy soudů 

a řídících státních zástupců, převzetí realizaci odborné přípravy na pozici protokolující úředník včetně 

přípravy nové koncepce ve spolupráci s lektory od Ministerstva spravedlnosti ČR. Jako poslední je 

vhodné na ukončení projektu „Zlepšení přístupu zranitelných skupin osob ke spravedlnosti“, který 

probíhal v letech 2020-2023 a byl financován z projektových prostředků Norska. 

 

Výroční zpráva je stejně jako v minulosti rozdělena do několika oblastí. První oblast je věnována  

informacím o vzdělávacích akcích uplynulého roku 2023 a změnám v oblasti vzdělávání. Obsahuje i 

výčet nových aktivit Justiční akademie, které vyplynuly jak z nových potřeb justice, tak z nabíhajících 

legislativních úprav. 

 

Druhá část se týká statistických ukazatelů. Pro přehlednost a vypovídací schopnost „Výroční zpráva za 

rok 2023“ obsahuje celou řadu grafů a tabulek, z nichž je možné vyčíst například účast podle příslušnosti 

k soudům či státním zastupitelstvím, účasti podle místa konání, podle cílových skupin a dalších kritérií. 

V roce 2023 se podařilo Justiční akademii uskutečnit různou formou 939 vzdělávacích akcí, což je o 10 

vzdělávacích akcí méně oproti roku 2022, ale při účasti 23177 posluchačů; což je nárůst oproti roku 

2022 o 3333 posluchačů.  

 

Třetí část „Výroční zprávy za rok 2023“ se věnuje hospodaření Justiční akademie s přidělenými 

rozpočtovými prostředky. V tabulkách a grafech jsou uvedeny informace např. o investicích, o 

výsledcích vnitřních a vnějších kontrol, o čerpání prostředků na zahraniční projekty v rámci Evropské 

unie a mnohé další. 
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Ředitelka Justiční akademie Mgr. L. Vodáková v souvislosti s distribucí výroční zprávy do rezortu justice  

navrhla Radě zpřístupnit výroční zprávu v podobě elektronického odkazu na webové stránce Justiční 

akademie. Účelem je zejména úspora nákladů na tisk a distribuci.  

 

Po projednání „Výroční zprávy za rok 2023“ v Radě nebyly v diskusi vzneseny žádné připomínky.  

Rada podpořila v rámci elektronizace justice podnětný návrh ředitelky Justiční akademie distribuovat 

„Výroční zprávu za rok 2023“ formou odkazu na webových stránkách Justiční akademie.  

 

Prof. JUDr. A. Macková, Ph.D. poděkovala ředitelce Justiční akademie za obsahově vyváženou a 

kvalitně zpracovanou výroční zprávu. 

 
Usneseno: 
 
Rada schvaluje „Výroční zprávu za rok 2023“ jako celek.  
 
 
II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných 

Radou 

 

Mgr. L. Vodáková krátce okomentovala materiál ke vzdělávacím akcím nad plán a neschváleným 

lektorům Radou.   

 

Předložený návrh nových lektorů a vzdělávacích akcí nad rámec schváleného vzdělávacího plánu pro 

rok 2024 zahrnuje jak lektory, tak i vzdělávací akce z oblastí „Trestního soudnictví“ a „Průběžného 

vzdělávání VSÚ a soudních tajemníků“.  

 

Z oblasti trestního práva stojí za zmínku seminář „Ochrana kulturních statků prostředky trestního práva“ 

pořádaný ve spolupráci s Nejvyšším státním zastupitelstvím. Cílovou skupinou jsou soudci a státní 

zástupci.  

 

Seminář nabídne účastníkům přehled systému a právní úpravy ochrany kulturních statků, možnost 

spolupráce mezi orgány činnými v trestním řízení a dalšími orgány veřejné moci včetně spolupráce 

mezinárodní (a to jak justiční, tak nejustiční). Seminář bude doplněn některými případovými studiemi 

k demonstraci úspěchů i problematických bodů této oblasti. Část semináře bude cíleně zaměřena na 

otázky ochrany archeologických nálezů, včetně specifické problematiky archeologie druhé světové 

války. 

 

Z oblasti „Průběžné vzdělávání VSÚ a soudních tajemníků“ se v červnu letošního roku uskuteční 

seminář „Výkon probačního dohledu a terapeutický program pro řidiče jako přiměřená povinnost“. 

Cílovou skupinou vzdělávání jsou vyšší soudní úředníci a soudní tajemníci. Seminář je zaměřen 

zejména na práci s klienty Probační a mediační služby v dohledové agendě.  

 

Ředitelka Justiční akademie informovala Radu o plánované vzdělávací akci na téma „Umělá inteligence 

v justici“ pod lektorským vedením Mgr. et Mgr. Jana Petrova, LL.M. Vzdělávací akce je připravena ve 

spolupráci Justiční akademie a Nejvyššího soudu ČR. Uskuteční se dne 4. června 2024 na Nejvyšším 

soudu ČR v Brně. Seminář je zaměřen na současné přístupy a trendy ve využívání těchto systémů ve 

světě a v České republice. Jedním z cílů je představit jak možné přínosy (např. vliv na efektivitu a 

rychlost soudního řízení), tak i poukázat na rizika spojená s využíváním umělé inteligence v soudnictví.  

 

V rámci diskuse nebyly Radou vzneseny žádné připomínky.  
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Usneseno: 

 

Rada schválila návrh nově předložených vzdělávacích akcí jako doplněk ke stávajícímu platnému plánu 

vzdělávání. Zároveň schválila návrh nových lektorů jako doplněk ke stávajícímu platnému seznamu 

lektorů.  

 

 

III. Různé 

 

V rámci „Různého“ se někteří členové Rady navrátili k otázce umělé inteligence. Prof. JUDr. A. 

Macková, Ph.D. v této souvislosti informovala Radu o aktivním přístupu Právnické fakulty Univerzity 

Karlovy a již uskutečněném semináři na téma „Rozhodování umělé inteligence v oblasti správního 

správa“.  

 

Předseda Nejvyššího správního soudu JUDr. PhDr. K. Šimka, Ph.D., LL.M. informoval Radu o dvou 

vzdělávacích akcích. V měsíci květnu 2025 se uskuteční sjezd na téma „Digitalizace“, přičemž bude v 

rámci tématu zahrnuta i otázka umělé inteligence a její využití v advokátních kancelářích; v jakých 

procesech může nejvíce advokátům pomoci, jaká jsou případná rizika a s tím související odpovědnost 

a mnohé další. 

 

Druhou připravovanou akcí je listopadové školení pro přibližně 80 ukrajinských správních soudců (přes 

OECD). Vzdělávací akce bude lektorsky a obsahově zajištěna ze strany Nejvyššího správního soudu. 

Organizační stránka vzdělávací akce bude zabezpečena Justiční akademií.  

 

Podle Mgr. T. Foldyny se téma umělé inteligence řeší i na poradách státních zástupců včetně 

specialistů. Elektronické důkazy jsou digitálními údaji a používají se při vyšetřování a stíhání trestných 

činů. Zejména se jedná o problematiku uznávání digitálního důkazu, jeho pořízení, uchovávání a 

souvisejícího. V důsledku toho se elektronické důkazy stávají nezbytnými pro boj proti trestné činnosti. 

 

JUDr. F. Půry a někteří další členové Rady doporučili Justiční akademii pozorně sledovat směrování a 

implementaci umělé inteligence do práce v různých oblastech justice a včas na tyto změny reagovat v 

rámci svých vzdělávacích akcí.  

 

V rámci „Různého“ bylo předsedou Rady zmíněno nedopatření Justiční akademie, ke kterému došlo v 

minulosti při výběru autorů textů pro e-learningová školení. 

 

Ve svém vyjádření ředitelka Justiční akademie jako hlavní důvod uvedla, že vybraný postup nebyl v 

žádném případě záměrný. Jednalo o velmi specifický druh činnosti, který vyžadoval velmi dobrou 

znalost ze všech oblastí práva. Proto byli osloveni přední odborníci z řad justice. Cílem Justiční 

akademie bylo vytvořit pro posluchače co možná nejkvalitnější odborné výukové e-learningové texty. 

 

V krátké diskusi bylo Radou ředitelce Justiční akademie doporučeno do budoucna dodržovat všechny 

zákonné povinnosti a případné nejasnosti konzultovat. 

 

Usneseno: 

 

Rada bere informace o připravovaných seminářích k tématu umělé inteligence na vědomí. Současně 

uložila ředitelce Justiční akademie přijmout taková opatření, která by při výběru respondentů zakázek 

podobné situace vyloučila. 
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Termín konání příštího zasedání Rady Justiční akademie byl stanoven na 7. června 2024 (pátek) 

od 10,00 hod. Místo konání bude upřesněno v pozvánce. 

 

 

Předložené materiály: 

 

- Výroční zpráva za rok 2023 
- Návrh nových lektorů pro vzdělávací akce Justiční akademie dosud neprojednaných Radou 
- Informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných Radou 

 

 

 

Zápis zpracovala: R. Korábová 

 

 

Schválil: JUDr. R. Fiala 


